
7اقتصادی a r m a n m e l i . i r سالپنجم
شماره1354

پنجشنبه 
1401 .06 .03
27محرم   25/1444آگوست 2022

  جزئیات مکاتبه وزیر اقتصاد 
با رئیس جمهور 

وزیر اقتصاد در مکاتبه ای با رئیس جمهور، 
ضمن بررسی وضعیت کالاهای متروکه در 
گمرکات استان بوشهر،  طی ۱۲ مورد به شبهات 
مطرح شده در خصوص کالاهای متروکه 
پاسخ داد. احسان خاندوزی در مکاتبه ای با 
اشاره به بازدید ریاست محترم قوه قضائیه 
از گمرک استان بوشهر در خصوص تعیین 
تکلیف کالاهای مهلت منقضی مشمول مقررات 
متروکه در گمرکات استان و سطح کشور، اعلام 
کرد، در بندر بوشهر به طور متوسط ماهانه 
3050 کانتینر به گمرک اظهار و ترخیص 
می شود که در سال و سنوات به عدد بسیار 
بالایی می رسد. در بازدید فوق تا 30 کانتینر 
که سال ها در محوطه بندری باقی مانده بود و 
اساسا به گمرک اظهار نشده بود، مورد توجه قرار 
گرفت که در کل حجم ترخیصی سالانه نزدیک 
 )۲4 صفر است، همچنین به موجب ماده )
قانون امور گمرکی، مدت مجاز نگهداری کالا 
در اماکن گمرکی از تاریخ تحویل کالا مجموعا 
به مدت 5 ماه و مهلت نگهداری کالا در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی به موجب تبصره )4( ماده 
قانونی مزبور، در اختیار سازمان های مسئول آن 
بوده است و این مهلت غالبا بیش از مهلت های 
مقرر در ماده )۲4( قانون امور گمرکی تعیین 
می گردید اما با هدف جلوگیری از انبار کالا 
در اماکن گمرکی توسط واردکنندگان )که 
به منظور استفاده از افزایش قیمت ها در آن 
مقطع واردکنندگان تمایلی به ترخیص کالای 
خود نداشتند( وفق مصوبات ابلاغی شورای 
عالی امنیت ملی در سال ۱399 مهلت توقف 
کالاهای وارده به کلیه مبادی ورودی کشور، 
اعم از سرزمین اصلی یا مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی مجموعاً به 3 ماه کاهش یافت که 
موجب انباشت حجم بالایی از کالاهای وارده 
مشمول مقررات متروکه گردید.  در خصوص 
فهرست ۱80 ردیف کالاهای مهلت منقضی 
شده موضوع گزارش معاون محترم دادستان 
استان بوشهر در جریان بازدید از این گمرک، 
به استحضار می رساند حسب بررسی و اعلام 
گمرک مربوطه، قبلا اقداماتی به شرح ذیل 
انجام گردیده بود که اقدامات تکمیلی نیز در 

حال پیگیری است. 
۱-  تعداد 75 ردیف قبض انبارهای ذکر شده 
تشریفات متروکه اتمام و به سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی جهت تحویل کالا اعلام 

گردیده است. 
۲-  تعداد ۲3 ردیف قبض انبار موضوع ده 
درصد باقیمانده از کالاهای ترخیصی درصدی 
واردات بوده که به علت عدم امکان تفکیک 

قبض انبار اظهار متروکه میسر نیست. 
3-  تعداد 8 ردیف قبض انبار، تمام کالاهای 
آنها از طریق اظهارنامه واردات ترخیص قطعی 
گردیده که باید در سامانه اداره بندر خارج 
می گردید. ضمنا موضوع در حال پیگیری از آن 

سازمان است. 
4-  تعداد ۲ ردیف قبض انبار بلاصاحب قید 
گردیده است که اقدام متروکه نداشته است 
و باید سازمان مذکور کالاها را تحویل ستاد 

اجرایی فرمان حضرت امام )ره( نماید. 
5-  تعداد ۲0 ردیف قبض انبار فاقد شماره 
بوده است و از آنجا که اظهار متروکه یا سایر 
رویه ها نیازمند شماره قبض انبار است، لذا بدون 
شماره قبض انبار اقدامی متصور نبوده است. 
علی ایحال مراتب در خصوص چگونگی موضوع 

به مرجع تحویل گیرنده کالا اعلام گردید. 
6- تعداد ۲ فقره قبض انبار حسب دستور 
مراجع قضائی و تعزیرات استان بوشهر توقیف 
گردیده و در صورت صدور رای، اقدام بعدی 

صورت خواهد گرفت. 
7-  تعداد ۱6 ردیف قبض انبار تشریفات 
متروکه آنها به پایان رسیده و به سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی اعلام گردیده 
است. لیکن حسب تبصره یک ماده 33 قانون 
امور گمرکی توسط صاحب کالا جهت تغییر 
رویه از متروکه به واردات قطعی یا مرجوعی 
درخواست اعاده شده است و به اداره کل بنادر 
و دریانوردی نیز اعلام شده است که در صورت 
عدم اقدام لازم ظرف مهلت تعیین شده باید 
اداره کل بنادر مجددا به این ستاد اعلام متروکه 

نماید. 
8-  تعداد 6 فقره قبض انبار مربوط به اسفند 
۱400 به بعد در جریان انجام تشریفات واردات 

قطعی بوده است. 
نبار به دلیل  9-  تعداد ۲ ردیف قبض ا
عدم اخذ مجوز لازم در رویه اظهاری واردات 

درخواست مرجوعی نموده است. 
۱0- تعداد یک ردیف قبض انبار تشریفات 
متروکه صورت گرفته است و لیکن به دلیل 
نامشخص بودن ماهیت و عدم امکان اعلام نظر 
آزمایشگاه استاندارد استان بوشهر حسب نامه 
شماره ۱09695 در مرحله ارزیابی بوده که پس 
از تعیین ماهیت توسط اداره استاندارد خراسان  

رضوی اقدامات لازم معمول می گردد.
۱۱-  تعداد ۱ ردیف قبض انبار به دلیل عدم 
ارائه کالا توسط اداره بنادر و دریانوردی امکان 
تشریفات گمرکی میسر نگردید که در دست 

پیگیری است. 
۲4 ردیف قبض انبار طی  ۱۲-  تعداد 
۱0 روز اخیر در مورخ ۱40۱/04/۲9 و ۱ و 
۱40۱ طی نامه هایی تحویل ستاد  /05 /0۲
نظارت گمرکات بوشهر گردیده که دستورات 
لازم جهت انجام تشریفات متروکه صادر 

گردیده است. 

دریچـــــه

خبر خوش رئیس کل بانک مرکزی به مردم 
رئیس کل بانک مرکزی با اعلام اینکه صورت های 
مالی بانک ها منتشر می شود تاکید کرد: سیاست بانک 
مرکزی سهولت دسترسی مردم به نظام بانکی است 
تا افراد راحت تر به خدمات بانکی دسترسی داشته 
باشند.علی صالح آبادی در مراسم رونمایی از سامانه 
تسهیلات پرداخت فرزند و پرداخت لحظه ای )پل(، 
اظهار کرد: پرداخت تسهیلات فرزندآوری سال گذشته 
برای نخستین بار در قانون آمد و تلاش شد با راه اندازی 
سامانه دسترسی به این تسهیلات با سهولت انجام شود. 
وی افزود: متقاضیان باید ظرف ۱۲ روز به شعبه بانکی 
مراجعه و درخواست خود را اعلام کنند و سپس 45 روز 
فرصت دارند مدارک خود را تکمیل کنند که مهم ترین 
آنها وثایق است که برابر قانون معرفی یک ضامن یا سفته 
است و بعد از ارائه مدارک بانک باید پس از ۱0 روز وام را 
واریز کند. رئیس کل بانک مرکزی در خصوص سامانه 
پرداخت لحظه ای )پل( نیز گفت: به کمک این سامانه 
پرداخت لحظه ای پول بلافاصله از مبدأ به مقصد است 
و برای سهولت دسترسی مردم به خدمات بانکی است. 
وی تصریح کرد: راه اندازی سامانه های مذکور برای 
کاهش حضور فیزیکی مردم در شعبات بانکی است 
و برای این منظور زیرساخت های امضای الکترونیک، 
سفته الکترونیک، احراز هویت غیرحضوری برای افتتاح 
حساب و اعتبارسنجی فراهم شده است. صالح آبادی 
با تاکید بر کاهش شعب بانک ها، بیان کرد: با توسعه 
سامانه های غیرحضوری نیاز به شعبه بانکی کاهش 
می یابد و این اتفاق خوبی است تا هزینه بانک ها کاهش 
یابد البته باید خدمات الکترونیکی افزایش یابد.  وی در 
جمع خبرنگاران گفت: شفافیت صورت های مالی بانک ها 
اتفاق بزرگی است و همه بانک ها صورت های مالی خود 
را منتشر می کنند. در ماه های آینده در نظر داریم 
صورت های مالی بانک ها در قالب XBRL )صورت مالی 
بر اساس معیار بین المللی( هم منتشر کنیم و این پروژه 
در بانک مرکزی شروع شده و تا ۲۲ بهمن ماه صورت 
مالی یک بانک در قالب XBRL منتشر می شود؛ سپس 

این موضوع به سایر بانک ها تعمیم خواهد شد.   
 

ارائه خدمات ارزی  به زائرین اربعین حسینی
بانک های عامل و صرافی های مجاز مکلفند نسبت به 
پرداخت ارز اربعین به میزان هر متقاضی ۱00 دلار به 
نرخ توافقی اقدام کنند بدین منظور بانک مرکزی اعلام 
کرد: به منظور تسهیل در ارائه خدمات ارزی به زائرین 
محترم اربعین حسینی )ع( از روز شنبه مورخ 5 .6 .۱40۱ 
بانک های ملی، سپه، ملت، تجارت و صادرات ایران نسبت 
به فروش ارز در سرفصل ارز زیارتی اربعین به میزان ۱00 
دلار به نرخ توافقی به هر زائر اقدام می کنند، همچنین 
صرافی های دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی نیز در 
چارچوب ضوابط ابلاغی و احراز هویت متقاضیان )کارت 
ملی، شماره تلفن همراه به نام متقاضی و کارت بانکی به 
نام متقاضی(، مجاز به فروش ارز در سرفصل ارز زیارتی 
اربعین به میزان هر متقاضی ۱00 دلار آمریکا به نرخ 
توافقی هستند همچنین یادآور می شود، فروش ارز بابت 
سرفصل زیارتی اربعین حسینی )ع( هیچگونه محدودیتی 
بابت فروش ارز مسافرتی در سالجاری برای متقاضیان 
ایجاد نمی کند.  لازم به ذکر است در حال حاضر صرفا پنج 
بانک ملی ایران، سپه، ملت تجارت و صادرات ایران به 
زائرین اربعین حسینی خدمات ارزی ارائه می کنند، لیکن 
براساس میزان استقبال و تقاضای مردم امکان افزایش 
تعداد بانک ها نیز وجود دارد همچنین درصورت تأمین 
دینار مورد نیاز از محل منابع تجهیز شده، صرافی ها 
و بانک های عامل می توانند به جای ۱00 دلار نسبت 
به پرداخت ۱50 هزار دینار عراق به نرخ توافقی به 

متقاضیان اقدام کنند. 
 

 چینی ها رقیب اصلی ایران
 در بازار خودروی روسیه 

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا معتقد است: 
چینی ها می توانند رقیب جدی خودروسازان ایرانی در 
بازار روسیه باشند که البته شامل شرکت های درجه سه 
و درجه چهار چینی می شود. محمد علی تیموری در 
جریان سومین روز از نمایشگاه بین المللی اتومبیلیتی 
۲0۲۲ خاطرنشان کرد: شرکت های تراز اول چینی 
که پلتفرم های مشترک با اروپایی ها و آمریکایی ها 
دارند، در روسیه حضور نخواهند یافت و با توجه به 
شرایط تحریمی روسیه، ترکیه نمی تواند توفیق چندانی 
در این بازار داشته باشد زیرا به شرکت های اروپایی 
وابستگی دارند و در صورت هرگونه همکاری تحت 
تحریم قرار خواهند گرفت. مدیرعامل سایپا در ادامه 
اظهار داشت: دو پلت فرم این گروه خودروسازی به 
یکی از شرکت های بزرگ خودروسازی روسیه عرضه 
شده است و مسئولان این شرکت به زودی به ایران سفر 
کرده و از مراکز تحقیقاتی و خطوط تولید سایپا بازدید 
خواهند کرد.  تیموری گفت: اگر شرکت روسی مذکور 
پلت فرمی در کلاس بالاتر از سایپا داشته باشد، به طور 
حتم در یک همکاری مشترک از آن استفاده خواهیم 
کرد و در گروه سایپا دو پلت فرم مشترک طراحی شده 
که از پلت فرم x۲00 خودروی کوییک )به عنوان تولید 
جاری( و همچنین خودروهای اطلس و سهند )تولیدات 
سال آینده شرکت( تولید شده و می شود که همگی 
خودروهای در کلاس B )متوسط اقتصادی( هستند 
همچنین مدیرعامل سایپا خاطرنشان کرد: پلت فرم 
کلاس C سایپا، پلت فرم خودرو شاهین است که روی آن 
خودروی آریا نیز عرضه خواهد شد. نمایشگاه اتومبیلیتی 
۲0۲۲ مسکو که از 3۱ مرداد با حضور معاون نخست 
وزیر روسیه، سفیر ایران در روسیه و وزیر صنعت، معدن 
و تجارت کشورمان افتتاح شد تا سوم شهریورماه ۱40۱ 
)برابر با ۲۲ تا ۲5 اوت ۲0۲۲( در محل نمایشگاه های 
بین المللی مسکو )Expo Center( با حضور حدود 
600 شرکت از ۱8 کشور از جمله چین و ترکیه و در 30 

هزار متر مربع فضای نمایشگاهی برگزار می شود. 

خبــــــر

آرمان ملی : احیای برجام بار دیگر بر سر زبان ها 
افتاده و حالا فعالان اقتصــادی و بازارهای 
داخلی با نگاهی خیره به برجام منتظر مشخص 
شــدن نتیجه نهایی آن هســتند. به گفته 
کارشناســان نتیجه برجام می تواند شرایط 
بازارهای اقتصادی ایران را تحت تاثیر قرار 
دهد. حال این پرسش مطرح می شود که در 
صورت احیای برجام چه سرنوشتی در انتظار 
بازار سرمایه خواهد بود؟ بازار سرمایه روزهای 
گذشته شرایط پرنوسانی را پشت سر گذاشته 
و شاخص کل بورس تغییرات چشمگیری را 
تجربه کرده اســت. کارشناسان معتقدند با 
نهایی شدن برجام در صادرات و واردات برای 
شرکت های بورســی بهبودی خوبی حاصل 
می شود و روند سودآوری شرکت ها مطلوب 

خواهد شد. 

حسن حسین نیا ،کارشناس بورس دراین خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: نمی توانیم به طور قطع بگوییم که بورس کاملا در حال 
بهبودی است یا نه اما انتظار می رود با خوب شدن شرایط بنیادی 
بازاربورس وضع بهتری پیدا کند اما برای اصلاح بعضی از مکانیزم ها 
خصوصا نظارت بازار نمی توان انتظار بهبودی کامل بازار را داشته 
باشیم، اما به نظر می رسد با جذب اعتماد و بهبود نظارت ها در کنار 
تغییراتی که می تواند در حوزه سیاست گذاری اتفاق بیفتد تا قوانین 
پایایی خود را داشته باشد و بازار قابل پیش بینی پذیر شود در این 
صورت است که می توانیم انتظار داشته باشیم که بازار بهبود یابد، 
اما امروزه شواهدی مبنی بر بهتر شدن اوضاع بازار دیده نمی شود 
زیرا ارزش معاملات در سطح قابل قبولی وجود ندارد و برای اینکه 
بهبود شرایط ملموس شود باید ارزش معاملات رشد خوبی داشته 
باشد.  این کارشناس بورس افزود: چنانچه برجام به نتیجه برسد 
قطعا در کوتاه مدت نمی تواند تاثیر زیادی روی فاکتور ها تاثیر گذارد 
اما در بلند مدت در صادرات و در واردات برای شرکت های بورسی 
اثرگذار خواهد بود و به عنوان بزرگ ترین شرکت ها و نهاد های 
تولیدی و خدماتی ما این امکان فراهم می شود که صورت های 
مالی سودآوری شان بهبود پیدا کند در کوتاه مدت فقط جو 
روانی منتشر می شود چه نتیجه مثبت برای برجام داشته باشد و 
حتی برجام با شکست روبه رو شود، در بلند مدت باتوجه به اینکه 
فاکتورهای بنیادی بازار بهبود خوبی داشتند و روند سودآوری 
شرکت ها مطلوب بوده و گسترش پیدا کرده و انتظار اینکه در 
گزارش های شش ماهه روند سودآوری همچنان رو به بالا باشد 
انتظار می رود ارزشمندی بازار سرمایه برای اکثریت قابل درک 
باشد و سرمایه گذاری در این حوزه افزایش پیدا کند.  حسین نیا 
اظهار کرد: خودروسازها در سال های گذشته به دلیل قیمت گذاری 
دستوری با زیان هایی روبه رو شدند اما ورود خودرو به بورس کالا 
شرایط را برای قیمت گذاری عادلانه مهیا کرد و باعث شد تا بازار 
خودرو از شرایط رانت خواری خارج شود و تولیدکنندگان با حاشیه 
سود قابل قبولی از این شرایط نامطلوب خارج شوند این درحالی 
است که در سال های قبل گروه های خودروسازی سودآوری خوبی 
داشتند اما به دلیل جریان قیمت گذاری دستوری خود را از حاشیه 
سود دور کردند.  بهمن فلاح دیگر کارشناس بازار سرمایه دراین 
خصوص معتقد است: به دلیل کمبود نقدینگی مذاکرات برجام 
نمی تواند تاثیری روی بورس داشته باشد و بازار سرمایه نسبت 
به توافق یا عدم توافق واکنش نشان نمی دهد و به نوعی مشکلات 
بورس با توافق حل نمی شود بنابراین مشکل اساسی بورس کمبود 

نقدینگی است و ارزش معاملات نشان می دهد که مشکل تالار 
شیشه ای کجاست.  این کارشناس بازار سرمایه توضیح داد: اگر 
مذاکرات به نتیجه برسد صنایعی که از توافق اثر می پذیرند منفی 
می ماند و این موضوع نشان می دهد که بازار سرمایه دیگر جذابیتی 
برای سرمایه گذاری ندارد و عنصر محرک اقتصادی یا همان بورس 
که رئیس سازمان بورس از آن تعریف می کردند نیاز به شوک و احیا 
دارد لذا اگر بازار سرمایه احیا نشود واکنش مثبتی به مذاکرات و 
افزایش قیمت دلار نشان نمی دهد یعنی تنها روند فرسایشی و 
منفی در بازار سهام حاکم شده است و طی دو سال گذشته زیان 
سهامداران جبران نشده، بلکه زیان برخی از سهامداران بیشتر شده 
و در این روند فرسایشی باید با تزریق نقدینگی بازار سرمایه را احیا 
کرد، بورس برای احیا نیاز به یک شوک بزرگ دارد.  این کارشناس 
بازار سرمایه تاکید کرد: در بلندمدت ریسک های سیستماتیک 
بازار به وسیله مذاکرات نتیجه بخش کاهش می یابد اما در بازاری که 
نقدینگی وجود ندارد سهامداران چه چیزی را می خواهند بخرند؟ 
و درحال حاضر مهم ترین نیاز بورس در حال حاضر نقدینگی است 
و با تزریق نقدینگی روند تغییر می کند از سوی دیگر عده ای بر 
این باورند که در صورت توافق برجام به سرانجام برسد گروه های 
سهم های دلاری با توجه به ریزش ارز در بازار آزاد با اقبال کمتر 
خریداران روبه رو خواهد بود و در هفته های پیش رو با اصلاح زمانی 
مواجه خواهند شد.   نیما میرزایی کارشناس بازارسرمایه با اشاره 
به مساله برجام و تاثیر آن بر بورس گفت: با توجه به اخبار مثبتی 
که در خصوص مذاکرات برجام مخابره شده انتظار می رود تقاضا 
به سمت گروه های ریالی از جمله خودرو و حمل و نقل و همچنین 
گروه بانکی برود و درصورتی که توافقات به سرانجام برسد گروه های 
دلاری با توجه به ریزش ارز در بازار آزاد با اقبال کمتر خریداران 
روبه رو خواهد بود و در هفته های پیش رو با اصلاح زمانی مواجه 
خواهند شد.  او گفت: هرچند که خوش بینی ها نسبت به برجام 
زیاد است اما نباید از این نکته غافل شد که دامنه توفیقات برجامی 
محدود خواهد بود و به گستردگی سال 94 نخواهد رسید و به 
عنوان مثال بعید است که خودروسازی های فرانسوی را در ایران 
داشته باشیم یا اینکه آزادسازی مقادیر فروش نفت ایران افزایش 
پیدا کند. به هرحال برجام بازهم نکته مثبتی خواهد بود و روزنه 
تنفسی برای اقتصاد ایران به حساب می آید و به نوعی برای جامعه 
شرکت های بورسی یک اتفاق مثبت قلمداد می شود و می تواند در 
میان مدت و بلند مدت تاثیرات نسبی بر سود سازی شرکت های 
بورسی و افزایش سود آنها تاثیر مثبت بگذارد.  مصطفی محبی 

مجد کارشناس بازار سرمایه در خصوص تاثیر توافق و احیای 
برجام بر این بازار بیان کرد: هیچ تحلیلگری اطلاع دقیقی از دو 
پارامتر مهم و تاثیرگذار بر نرخ ارز، یعنی متن توافق و میزان ذخایر 
ارزی کشور ندارد و فقط بر اساس برخی اخبار و اظهارنظر ها در 
رسانه های داخلی و خارجی، برداشت تحلیلگران مطرح می شود. 
اما به هر حال، دلار 30 هزار تومانی در کشور ما ماحصل عرضه و 
تقاضایی بوده که نرخ دلار را در این محدوده به تعادل رسانده است 
و اگر توافقی صورت بگیرد، علاوه بر آنکه عرضه ارز تحت تاثیر قرار 
خواهد گرفت، تقاضای ارز هم تاثیر می پذیرد. معتقدم در صورت 
توافق، تقاضای ارز هم تغییر کرده و ما کاهش محسوسی در نرخ 
ارز مشاهده نخواهیم کرد؛ بنابراین با فرض توافق، نرخ ارز فقط 
در حدی کاهش خواهد داشت که نرخ های سامانه نیما و بازار 
آزاد به هم نزدیک شوند و پرُ کردن همین اختلاف نرخ تقریبا 4 
هزار تومانی دلار نیمایی با بازار آزاد، هزینه چند میلیارد دلاری به 
اقتصاد کشور تحمیل خواهد کرد.  او افزود: با این تفاسیر توافق 
احتمالی خبر منفی برای صنایع صادرات محور بازار سرمایه ما 
نخواهد بود و کاهش نرخ ارز در سامانه نیما آنقدر محسوس نیست 
که تاثیر منفی روی سودآوری شرکت ها و صنایع صادرات محور 
داشته باشد. ضمن اینکه در حال حاضر صنایع صادرات محور به 
سبب تحریم ها هزینه قابل توجهی متحمل می شوند و با احیای 
برجام این هزینه کاهش خواهد داشت. تاثیر مثبت توافق، احتمالا 
یکی دو فصل بعد از امضای توافق روی صورت های مالی صنایع 
صادرات محور نمایان خواهد شد.  محبی مجد در معرفی صنایعی 
که از توافق احتمالی منتفع خواهند شد، گفت: به صورت سنتی 
گروه خودرویی و بانکی با اخبار مثبت توافق مورد اقبال بازار قرار 
می گیرند؛ اما این اقبال چندان دوامی ندارد و بعد از یک رشد کوتاه 
مدت، سهم های این گروه ها دوباره وارد فاز رکودی می شوند. از 
منظر تحلیلی، در صورت توافق خودروسازان امکان افزایش تیراژ 
تولید و عرضه را داشته و می توانند از توافق به عنوان فرصتی برای 
رشد درآمدی استفاده کنند. ولی بانک ها فعلا زیرساخت های 
نرم افزاری لازم برای اتصال به سیستم بانکداری بین المللی را 
ندارند و بعید است که حداقل تا یک سال بعد از احیای برجام، 
بتوان تاثیر احیای برجام را روی صورت های مالی بانک ها مشاهده 
کرد و احتمالاً سهم های بانکی با اعلام خبر توافق چند روزی مورد 
اقبال بازار خواهند بود و بعد از آن پتانسیل چندانی برای رشد 
ندارند. خودرویی ها نسبت به بانکی ها به مراتب پتانسیل بیشتری 

برای رشد خواهند داشت. 
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واکنش بورس به  احیای برجام
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آخرین وضعیت طرح بنزین برای همه
لایحه دو فوریتی برای مجلس تهیه کرده ایم که افزایش 
قیمت برخی از کالاها به سال بعد موکول شود؛ این جمله ای 
بود که چهارم تیرماه از زبان رئیس دولت سیزدهم شنیده شد و 
اظهارنظری که در گام اول، این شائبه را در ذهن بسیاری ایجاد 
کرد که دولت در سال آینده احتمالا تصمیم برای تغییر قیمت 
بنزین خواهد داشت، اگرچه سید ابراهیم رئیسی در همان 
برنامه تاکید کرده بود که برنامه ای برای تغییر قیمت سوخت 
نداریم اما با این حال، با توجه به اینکه طرح بنزین برای همه 
به صورت آزمایشی در جزیره کیش در حال اجرا بود، به نظر 
می رسید که دولت شاید تصمیم هایی در رابطه با قیمت بنزین 
در بودجه ۱40۲ داشته باشد و طرح بنزین برای همه، اسفند ماه 
سال گذشته به صورت آزمایشی در جزایر کیش و قشم اجرا شد. 
براساس این طرح، سهمیه بنزین همه خودروها حذف می شود 
و بنزین به جای خودرو، به کدملی تعلق می گیرد.  در این طرح 
به جای سهمیه بنزین ماهانه هر خودرو، برای هر کدملی 
ماهانه بین ۱5 تا ۲0 لیتر ماهانه سهمیه بنزین در نظر گرفته 
می شود، صاحبان خودرو می توانند این سهمیه را مصرف کنند 
و در صورت مصرف بیشتر از این سهمیه، باید آن را با قیمت آزاد 
خریداری کنند. افراد فاقد خودرو نیز می توانند سهمیه بنزین 

خود را بفروشند و هیچ چیزی تاکنون هنوز از جزئیات طرح 
بنزین برای همه منتشر نشده و ستاد هماهنگی طرح بازتوزیع 
یارانه بنزین نیز طی اطلاعیه ای از اتمام دوره اجرای آزمایشی 
طرح بازتوزیع یارانه بنزین در جزیره کیش خبر داده است. 
ستاد هماهنگی طرح بازتوزیع یارانه بنزین با اعلام اتمام اجرای 
آزمایشی طرح بازتوزیع یارانه بنزین در جزیره کیش اعلام کرد: 
اجرای آزمایشی طرح بازتوزیع یارانه بنزین در جزیره کیش 4 
ماهه بوده و قرار است نتایج اجرای طرح مذکور در کمیته های 
تخصصی بررسی شده و مراتب جهت تصمیم گیری به دولت 
تقدیم شود.  وزیر اقتصاد و امور دارایی نیز اعلام کرده است: 
طرح واریز یارانه بنزین به حساب هر ایرانی از اولویت خارج شده 
و به جهت اینکه در دولت چند موضوع تصمیم گیری اقتصادی 
دیگر مدنظر بود، این طرح فعلا از اولویت خارج شده است تا 
دولت در مورد سیاست های اولویت دار تصمیم گیری کند و 
بعد پرونده جدید باز شود؛ بنابراین فعلا اولویت تصمیم گیری 
و سیاست گذاری برای این طرح وجود ندارد.  در این میان، دو 
هفته گذشته در میان شایعاتی که درباره قیمت بنزین مطرح 
می شد، محمدهادی سبحانیان، معاونت سیاست گذاری 
اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد که هرگونه 

طرح اصلاح قیمتی در قالب قانون بودجه سال آینده تعیین 
تکلیف خواهد شد و با توجه به دستور رئیس جمهور مبنی بر 
عدم افزایش قیمت بنزین امسال، سیاست دولت استفاده از 
ابزارهای مهمی همچون گازسوز کردن خودروها جهت کنترل 
مصرف و عدم نیاز به واردات بوده است.  معاون سیاستگذاری 
اقتصادی درباره طرحی که به صورت آزمایشی در جزایر کیش 
و قشم انجام شده بود نیز گفت: این طرح بعد از پنج ماه جهت 
بررسی و در صورت لزوم انجام اصلاحات یا توسعه متوقف 
شد و هنوز تصمیماتی در این رابطه اتخاذ نشده و در مجموع 
برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین برای امسال وجود ندارد و 
هرگونه طرح اصلاح قیمتی در قالب قانون بودجه سال آینده 
تعیین تکلیف خواهد شد.  در این فضا، پایگاه اطلاع رسانی 
دولت دیروز در واکنش به برخی گزارش ها و شایعات درباره 
قیمت بنزین اعلام کرد: دولت برنامه ای برای افزایش قیمت 
بنزین ندارد و انتشار شایعات و برخی قیمت هایی که در رسانه ها 
انتشار می یابد، صرفا حدسیات و سناریوسازی در این زمینه و 
عاری از حقیقت است.  براساس گزارش شورای اطلاع رسانی 
دولت، انجام طرح های آزمایشی مانند اصلاح طرح یارانه بنزین 
و تخصیص یارانه بنزین برای همه در جزیره کیش، به منظور 
شناخت نواقص احتمالی طرح بوده و نتایج اجرای آن فارغ از 
موفق یا ناموفق بودن، ارتباطی با موضوع افزایش قیمت بنزین 
نداشته و ندارد و هر نوع تحلیلی بر این اساس فاقد صحت است. 

آخرین وضعیت توثیق سهام عدالت
رئیس سازمان بورس ضمن تشریح آخرین وضعیت توثیق 
سهام عدالت، از موافقت شورای عالی بورس با راه اندازی بورس 
بین الملل خبر داد.  مجید عشقی اظهار کرد: زیرساخت سامانه 
توثیق سهام در بازار سرمایه فراهم و سرویس های مرتبط با آن 
در اختیار تمامی بانک ها قرار گرفته است. اکنون تمامی بانک ها 
امکان استفاده از سرویس سامانه توثیق سهام را دارند، به نحوی 
که تاکنون در دو بانک به مرحله اجرا رسیده و مابقی نیز منتظر 
تکمیل زیرساخت های حقوقی و الکترونیکی هستند. وی ادامه 
داد: فراهم سازی زیرساخت های الکترونیکی وظیفه بانک ها است 
و سازمان بورس ماموریتی را در این رابطه ندارد. ابلاغیه توسط 
خود شعبه اصلی بانک مربوطه به شعبات زیر مجموع ارسال 
خواهد شد. به گفته رئیس سازمان بورس سامانه متوفیان قرار 

بود تا پایان شهریور مهیا شود اما راه اندازی کامل آن نیازمند 
همکاری همه جانبه قوه قضائیه است و از آنجا که کار متوفیان و 
انحصار وراثت در اکثر شهرستان ها به صورت دستی انجام و تعداد 
متوفیان زیاد است، اکنون مسئولان مربوطه در حال فراهم سازی 
زیرساخت های الکترونیکی در این شهرها هستند.  دبیر شورای 
عالی بورس بیان کرد: در جلسه شورای عالی بورس بحث تاسیس 
بورس بین المللی مطرح شد که شورا با راه اندازی آن به صورت 
اصولی موافقت کرد و با اعطای این مجوز موسسین این بورس 
می توانند بحث های مربوط به مقدمات تاسیس بورس بین الملل 
را فراهم سازند. امید می رود در فرصتی که برای موسسین و 
درخواست کنندگان مشخص می شود شرکت تاسیس شده 
و کار خود را آغاز کند. در همین زمینه مناطق آزاد اعلام کرد 

که راه اندازی بورس بین الملل در مناطق آزاد از سوی شورای 
عالی بورس مجوز آن صادر شده و این بورس با سرمایه ارزی در 
مناطق آزاد تاسیس می شود و تمامی معاملات آن ارزی خواهد 
بود.  بورس بین الملل مناطق آزاد پنجمین بورس کشور است که 
با هدف تامین مالی ارزی پروژه های صنعتی و عمرانی با سرمایه 
اولیه 30 میلیون یورو در مناطق آزاد راه اندازی می شود.  بورس 
بین الملل مهم ترین بستر برای جذب منابع مالی خارجی به کشور 
است که از طریق انتشار ابزارهای ارزی، زمینه جذب سرمایه های 
خارجی و همچنین شرکت های واجد شرایط در حوزه های 

مختلف اقتصادی، صنعتی و انرژی را فراهم می آورد. 
راه اندازی بورس بین الملل در مناطق آزاد، بستر لازم را برای 
اتصال به اقتصاد جهانی و بین المللی کردن بازار سرمایه در این 
مناطق ایجاد می کند و از طریق پیوند با بازارهای جهانی، جذب 
سرمایه های خارجی و فناوری پیشرفته، زمینه افزایش صادرات 

کالا و خدمات در کشور را فراهم می کند. 

   در حال حاضر نرخ تورم بالای 50 درصد و نرخ سود بانکی 20 درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند
   روس ها  در زمان جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند


